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– Der tilbydes lektiecafé på alle skoler

står der i ”Skolepolitik 2007 - 2011” under afsnittet ”Uddannelse og dan-

nelse”. Det forventes, at alle skoler har indrettet lektiecaféer ved starten af 

skoleåret 2008, og at ordningen er beskrevet på skolens hjemmeside.

 

Dette katalog er en håndsrækning til skolerne og skolebestyrelserne i deres 

arbejde med at oprette og/eller udbygge lektiecaféer på de enkelte skoler.

Med venlig hilsen

Per Udesen

Skolechef

Lektiecafé og lektiehjælp

– Håndsrækning
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Hvad er en lektiecafé? 

Lektiecaféen understøtter ”den 

rummelige skole” – en skole, hvor der er plads 

til at kvalifi cere alle børn ud fra deres forskellige 

forudsætninger, og hvor der løbende er fokus på, 

hvordan alle børn bedst muligt kan deltage i og 

bidrage til klassefællesskabet og undervisningen.

Lektiecaféen kan bruges til efterbehandling og 

fordybelse i allerede gennemgået stof.

I lektiecaféen kan børn og unge kvalifi cere deres 

faglige, personlige og sociale kompetencer på en 

sådan måde, at de i højere grad kan deltage i og 

bidrage til den almindelige undervisning.

I lektiecaféen kan børn og unge styrke deres 

forståelse, begrebsudvikling, nysgerrighed, 

undren, oplevelse, selvtillid og selvværd – kort 

sagt træne selvværd, empati og fællesskab.

I lektiecaféen ydes lektiehjælp.

Lektiehjælp er for alle børn og unge i skole og 

SFO.

Ved at gøre lektiehjælpstilbuddet åbent for 

alle fremstår tilbuddet som noget positivt og 

attraktivt blandt de fl este børn og voksne i og 

omkring skolen. 

Lektiehjælpen kan:

•  Være hjælp med hjemmearbejde – altså 

gennemgået stof, hvor eleven har behov for 

yderligere forklaring og eksemplifi cering for 

at kunne blive færdig.

•  Give yderligere forklaring på konkrete pro-

blemer eller hjælp til forståelse af kulturelle 

områder.

•  Øve konkrete færdigheder eller give hjælp 

i at bruge værktøjer for eksempel informa-

tionssøgning.

•  Være hjælp til at udvikle kammeratskaber, 

lære at begå sig i en børnegruppe og give 

mulighed for at lære af andre børn og unge.

•  Medvirke til at børnene og de unge oplever 

situationen omkring lektielæsning som 

rar og positiv og måske ændre holdning til 

begrebet lektielæsning.

Lektiehjælp kan med fordel gives til: 

•  Børn, som på grund af sociale, familiemæs-

sige eller kulturelle forhold ikke får hjælp 

hjemmefra til at tale om skolelivet, at pakke 

skoletasken, lave lektier eller møde på 

skolen. 

•  Børn med behov for at få styrket deres 

selvværd og selvtillid. 

•  Børn, som har brug for yderligere at udvikle 

deres personlige og sociale kompetencer 

til at skabe venskab eller til at forholde sig 

konstruktivt til de normer og sociale spil, 

der er dagligdagen blandt jævnaldrende i 

skolen og fritiden. 
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Lektiehjælpen kan være frivillig eller kan tilby-

des bestemte elever eller elevgrupper i kortere 

eller længere perioder.

Sammenhæng i barnet og den unges skoleliv

Der skal være sammenhæng mellem den 

almindelige skoledag og lektiehjælpen. Derfor er 

det vigtigt, at:

•  Der i lektiehjælpstilbuddet arbejdes med 

faglige emner og opgaver, som også er 

relevante i klassen.

•  Barnet og den unge lærer sig noget nyt, som 

kan blive en resurse i klassesammenhæng.

•  Flere elever fra samme klasse deltager i 

lektiehjælpstilbuddet samtidig og på den 

måde sammen kan bringe nye erfaringer 

med sig hjem til klassen.

•  Der etableres et samarbejde mellem klas-

selæreren og lektiehjælpsmedarbejderne.

•  Der etableres en logbogsordning for 

eleverne, der kommer i lektiecaféen.

Kvalifi kationer hos de ansatte 

De voksne skal formå at gøre det, der foregår i 

lektiehjælpstilbuddet, betydningsfuldt. Det er 

vigtigt, at børnene oplever, at det gør en forskel, 

om de deltager eller ej.

De voksne skal:

•  Arbejde professionelt med at udvikle deres 

samspil med børnene og de unge og med 

disses udvikling og læring.

•  Arbejde ud fra en resurseorienteret, 

værdsættende og anerkendende tilgang til 

barnet og den unge.

•  Tage udgangspunkt i det enkelte barn 

og unges forudsætninger og behov og 

hjælpe barnet og den unge med de vigtigste 

udfordringer i hverdagen.

Det vil være en fordel, hvis de personer, der 

varetager lektiehjælpen, har forskellige faglige 

kompetencer, således at de bredt kan hjælpe 

børnene og de unge.

 

Hvor skal lektiehjælpen foregå? 

– Det fysiske miljøs betydning 

Det fysiske rum kan understøtte forskellige 

praksisformer, normer, værdier og pædagogiske 

ideer.

Hvis lektiecaféen/lektiehjælpen foregår i et 

andet rum end selve almenundervisningen, kan 

nye typer aktiviteter og nye arbejds- og sam-

værsformer lettere opstå.

De fysiske 

omgivelsers 

æstetik er 

vigtige for, om 

aktiviteterne i 

rummet signalerer 

”betydningsfuldhed”. 

Derfor skal rummet være 
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indbydende, det vil sige have gode og pæne 

møbler, planter, gardiner og rare farver.

Der skal være de nødvendige hjælpemidler til 

rådighed.

Det kan have betydning, at lektiehjælpen foregår 

synligt og centralt, så der signaleres, at det er 

noget ”betydningsfuldt”, der foregår.

Lektiecaféen kan med fordel med mellemrum 

tilbyde sine ”kunder” udfl ugter uden for skolen 

– for eksempel en biograf- eller museumstur.

I lektiecaféen kan der serveres te eller frugt, så 

der signaleres ”hygge”.

Skolebiblioteket kan danne ramme om lektie-

caféerne – også i SFO-regi.

Det er ikke nogen god idé at placere lektie-

hjælpen i et støttecenter, da der ikke er tale om 

specialundervisning.

Åbningstid 

Lektiecaféens åbningstid skal være den samme 

hver dag, der er lektiecafé.

I skoleregi lægges åbningstiden med fordel 

umiddelbart efter skoletid.

Forældresamarbejde  

Oplysninger om skolens lektiecafé og SFO-

ens lektiehjælpsordning beskrives på skolens 

hjemmeside og forældreintra. Lektiehjælpen 

kan indgå som en aftale mellem lærer, barn og 

forældre.
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I SFO-en skal der være mulighed for, at børnene 

kan lave deres lektier med hjælp fra en pædagog.

Det betyder, at børnene gives mulighed for at 

arbejde videre med det stof, som de har arbejdet 

med i skoletiden.

Lektielæsning på SFO er frivilligt for barnet.

Hvis et barn ønsker at benytte sig af mulig-

heden for at lave lektier i SFO, aftales det 

mellem pædagoger, forældre, lærere og barnet. 

Lektiehjælpen i SFO-en kan med fordel gives til 

børn, som af sociale og familiemæssige grunde 

ikke får lavet lektier, eller som ikke kan få hjælp 

til lektier hjemme.

I SFO-en indrettes et stille-/læserum, hvor der 

er fred og ro, som er hyggeligt indrettet, og hvor 

børnene har lyst til at opholde sig. Stille-/læse-

rummet anvendes også til lektielæsning.

Lektiehjælpen gives som udgangspunkt, efter at 

SFO-ens øvrige aktiviteter er gennemført.

Lektiehjælp i SFO
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